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REFERAT 
 
Møde i Sundheds- og Omsorgsudvalget 
Dato: Fredag den 4. juni 2021 kl. 12-15 
Sted: Nobelsalen, Edith Rodes Vej 4B, bygning V, 1. sal, 2200 København N 
 
Medlemmer: 
Hanne Simonsen (formand) Leif Andreasen (formand), Lisbeth Sølver (næstformand), Lise 
Helweg (næstformand), Margit Schrøder (næstformand), Anne Marie Bossen Aarøe, Bjarne 
Jørgensen, Eleonora Lewandowski, Elin Johansson, Henrik Høgh, Kirsten Nissen, Lone Skov 
Valentin Al Awssi, Margit Risnæs, Michael Neumann. 
 
Afbud fra Margit Schrøder. 
Arne Bjørn Nielsen deltog på mødet som gæst. 
 

1. Godkendelse af dagsorden 
v/Hanne Simonsen og Leif Andreasen (beslutningspunkt) 
 

 
BESLUTNING 
Dagsordenen blev godkendt. 
 

2. Valg af dirigent 
v/Hanne Simonsen og Leif Andreasen (beslutningspunkt) 
 

 
BESLUTNING 
Bjarne Jørgensen blev valgt som dirigent. 
 

3. Godkendelse af referat 
v/Hanne Simonsen og Leif Andreasen (beslutningspunkt) 
 

 
BILAG 
Referat af møde i Sundheds- og Omsorgsudvalget den 6. maj 2021 
 
BESLUTNING 
Referatet blev godkendt. 

INDSTILLING 

1. at udvalget godkender dagsorden. 

INDSTILLING 

1. at udvalget vælger dirigent.  

INDSTILLING 

1. at udvalget godkender referat af udvalgsmøde den 6. maj 2021. 
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4. Orientering fra det politiske Sundheds- og Omsorgsudvalg 
v/Sølver (orienteringspunkt) 
 

 
BAGGRUND 
Udvalget drøfter eventuelle relevante sager fra det seneste møde i det politiske udvalg. 
 
Mødemateriale fra det politiske Sundheds- og Omsorgsudvalg: 
www.kk.dk/indhold/sundheds-og-omsorgsudvalgets-modemateriale 
 
BESLUTNING 
Lisbeth Sølver orienterede om, at det politiske udvalg skulle behandle strategien for almene 
aktivitetscentre: Aktive fællesskaber - gennem hele livet, og at forvaltningen på baggrund af 
Ældrerådets høringssvar havde præciseret et udviklingsmål i strategien i forhold til ønsket om at 
hjælpe borgere med at styrke deres digitale kompetencer. 
 
Videre orienterede Lisbeth Sølver om, at udvalget havde haft en temadrøftelse om 
velfærdsteknologi på plejehjem, som kan tænkes ind i forhold til arbejdet med principper for 
fremtidens plejehjem. 
 
Derudover behandlede udvalget et medlemsforslag om en bydækkende analyse af 
fremkommelighed for gangbesværede borgere og besøgende i Københavns Kommune, som skal 
behandles i Borgerrepræsentationen. 
 

5. Opfølgning på oplæg om principper for fremtidens plejehjem 
v/Leif Andreasen (drøftelsespunkt) 
 

 
BAGGRUND 
Ældrerådet er indkaldt til et ekstraordinært møde den 4. juni 2021, hvor leder af Sundheds- og 
Omsorgsforvaltningens boligsekretariat Per Christensen holder oplæg om arbejdet med 
principper for fremtidens plejehjem. 
 
På baggrund af oplægget har formandskabet lagt op til, at udvalget kort drøfter, om orienteringen 
giver anledning til yderligere overvejelser i forhold til udvalgets arbejde m.v. 
 
BESLUTNING 
Et udvalgsmedlem nævnte, at det vil være godt, hvis det er muligt at etablere varmtvandsbassiner 
på plejehjem, som udover at blive benyttet af beboerne, også kan benyttes af foreninger i 
lokalområdet. 
 
Et udvalgsmedlem nævnte, at det er et problem at beboerne ikke kommer nok ud, og at man her 
dels skal se på personaleressourcerne, men også hvordan man indretter plejehjemmene i forhold 
til at kunne komme udenfor – man skal derfor indrette plejehjemmene, så det er nemt for borgere 

INDSTILLING 

1. at udvalget tager orienteringen til efterretning. 

INDSTILLING 

1.  at udvalget vender oplægget.  

http://www.kk.dk/indhold/sundheds-og-omsorgsudvalgets-modemateriale
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med gangbesvær m.v. at komme ud. 
 

6. Nedsættelse af en ad hoc arbejdsgruppe vedr. principper for fremtidens 
plejehjem 

v/Hanne Simonsen og Leif Andreasen (beslutningspunkt) 
 

 
BAGGRUND 
På møde i Forretningsudvalget den 12. maj 2021 blev det besluttet, at Ældrerådets Sundheds- og 
Omsorgsudvalg fremsætter et forslag om nedsættelse af en ad hoc arbejdsgruppe på mødet i 
Ældrerådet den 23. juni 2021, idet fagudvalgene forinden orienteres herom med henblik på at 
komme med ideer til vinklinger og perspektiver sådan, at disse kan komme med i indstillingen til 
Ældrerådet. Der var enighed i Forretningsudvalget om, at ad hoc arbejdsgruppen mest 
hensigtsmæssigt består af max 6-7 deltagere i alt. 
 
I den forbindelse bør udvalget vende arbejdsgruppen opgave samt udpege repræsentanter til 
arbejdsgruppen. På sidste udvalgsmøde tilkendegav Leif Andreasen, Lise Helweg, Lone Skov Al 
Awssi og Margit Schrøder, at de ønskede at sidde i arbejdsgruppen. 
 
Til baggrund vedtog det politiske Sundheds- og Omsorgsudvalget i 2013 10 principper for 
fremtidens plejeboliger", og udvalget har for nyligt indledt en række temadrøftelser om 
fremtidens plejehjemsbyggeri, som udvalget med fordel kan følge. 
 
Her er link til Sundheds- og Omsorgsudvalgets temadrøftelse den 11. februar 2021 
www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Sundheds-%20og%20Omsorgsudvalget/m%C3%B8de-
11022021/referat 
 
Her er link til Sundheds- og Omsorgsudvalgets temadrøftelse den 22. april 2021 
www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Sundheds-%20og%20Omsorgsudvalget/m%C3%B8de-
22042021/referat 
 
De 10 principper har primært fokus på borgerne og favner relativt bredt, og principper indeholder 
følgende elementer: 

• Beboernes privatliv og behov for hjemlighed værnes, 

• Beboernes forskellighed afspejles, og der skal gives plads til udfoldelse af individualitet, 

• Den enkelte støttes i at holde sig fysisk, mentalt og socialt aktiv, 

• Sanseoplevelser og nydelse integreres i hverdagslivet, 

• Fællesskab og sociale relationer understøttes, 

• Livet leves i integration med naboer og lokalsamfund, 

• Almene ældrehensyn holdes for øje i forbindelse med indretningen, 

• Boligens indretning tilpasses ændringer i behovet hos den enkelte beboer 

• Særlige målgruppers behov indtænkes 

• Medarbejdernes arbejdsvilkår prioriteres højt 
 

Derudover har sundheds- og omsorgsforvaltningen ifm. temadrøftelserne oplistet yderligere tre 
mulige principper: 

• Forskellighed mellem plejehjem  

• Den gode arbejdsplads / det fysiske arbejdsmiljø  

INDSTILLING 

1.  at udvalget beslutter, hvem der deltager i ad hoc arbejdsgruppen vedr. principper for 
fremtidens plejehjem.  

http://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Sundheds-%20og%20Omsorgsudvalget/m%C3%B8de-11022021/referat
http://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Sundheds-%20og%20Omsorgsudvalget/m%C3%B8de-11022021/referat
http://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Sundheds-%20og%20Omsorgsudvalget/m%C3%B8de-22042021/referat
http://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Sundheds-%20og%20Omsorgsudvalget/m%C3%B8de-22042021/referat
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• Hygiejne og pandemisikring  
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen nævner derudover, at principperne har været 
retningsgivende for den fysiske disponering og indretning af forvaltningens plejehjemsbyggerier. 
Byggeri af plejehjem er et meget lovreguleret område, hvor statslig lovgivning med hensyn til fx 
økonomi, almenboliglov, bygningsreglement, tilgængelighed, brandsikring, boligsikringsregler 
mv. sætter relativt snævre rammer for nytænkning af disponering af nye plejehjem. 
 
BESLUTNING 
Udvalget besluttede, at Leif Andreasen, Lise Helweg, Lone Skov Al Awssi, Margit Schrøder og 
Anne-Marie Bossen Aarøe sidder i arbejdsgruppen. 
 
Udvalget oplyste derudover også, at de påtænker at holde første møde i arbejdsgruppen den 29. 
juni 2021. 
 

7. Høring af Sundheds- og Omsorgsforvaltningens Beretning 2020 for 
magtanvendelse og andre indgreb i voksnes selvbestemmelsesret 

v/Hanne Simonsen (beslutningspunkt) 
 

 
BAGGRUND 
Sundheds- og Omsorgsforvaltningen har fremsendt beretning 2020 for magtanvendelse og 
andre indgreb i voksnes selvbestemmelsesret i høring i Ældrerådet. Beretningen redegør for 
antallet af de magtanvendelser, der blev foretaget af Sundheds- og Omsorgsforvaltningen i 2020 
over for demente og andre personer med en varig psykisk funktionsnedsættelse. 
 
Det er fastsat i serviceloven, at Sundheds- og Omsorgsudvalget skal følge udviklingen i brugen af 
magtanvendelse og andre indgreb i voksnes selvbestemmelsesret til brug for en vurdering af, om 
der er behov for opfølgning i forvaltningen i forhold til brugen af lovens bestemmelser. Til brug for 
denne vurdering skal der hvert år udarbejdes en beretning om registrerede magtindgreb samt 
indsatsen på magtanvendelsesområdet. Beretningen redegør for brugen af magtindgreb i 2020, 
og vil blive forelagt det politiske Sundheds- og Omsorgsudvalg. 
 
Det er besluttet, at Sundheds- og Omsorgsudvalget behandler høringen og udarbejder udkast til 
høringssvar. Udkastet vil blive forelagt Forretningsudvalget på møde den 9. juni 2021, hvorefter 
høringen sendes til hele Ældrerådet med henblik på skriftlig votering. 
 
Det bemærkes, at Ældrerådet på møde den 28. april 2021 handlede og godkendte høringssvar 
vedrørende magtanvendelsesberetningen for 2019. 
 
BILAG 
Beretningen 2020 for magtanvendelse og andre indgreb i voksnes selvbestemmelsesret 
Udkast til høringssvar vedr. beretning 2020 om magtanvendelse og andre indgreb i voksnes 
selvbestemmelsesret 
 
BESLUTNING 
Udvalget behandlede høringen. For nærmere information henvises til bilaget. 
 

8. Videre drøftelse af mærkesager 
v/Hanne Simonsen (beslutningspunkt) 

INDSTILLING 

1.  at udvalget behandler høringen og udarbejder udkast til høringssvar.  
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BAGGRUND 
Ældrerådet har på seminar den 14. januar 2021 kort vendt det hensigtsmæssige i – i lighed med 
det tidligere Ældreråd - at arbejde med mærkesager som et redskab til at opnå konkrete resultater. 
 
At arbejde med mærkesager er en måde hvorpå Ældrerådet kan arbejde strategisk og rette fokus 
på nogle særskilte områder og forhold, hvor rådet mener, at der skal sættes ind og ske en udvikling 
til gavn for ældre. 
 
Det er afgørende, at Ældrerådet har ejerskab til mærkesagerne og at disse er forankret i 
Ældrerådet. At det er rådets egne, der er udarbejdet og udtænkt af rådet, og at rådet arbejder med 
mærkesagerne, og indtænker dem i de sammenhænge, som rådet indgår i. Man kan også kalde 
mærkesagerne for rådets politiske mål. 
 
Arbejdet med mærkesager vil typisk have sit udspring i fagudvalgene, hvor udvalgene arbejder 
specifik med at definere, hvilke områder og udfordringer, der skal sættes ind i forhold til, og hvor 
rådet arbejder med, hvordan der kan ske en udvikling væk fra den konkrete situation, og hvad der i 
givet fald skal sættes i stedet for. 
 
Det konkrete arbejde med mærkesager kan omfatte drøftelser om, hvad det er for en udfordring, 
der gør sig gældende, og som rådet gerne vil være med til at løse. Hvem er det, det går ud over – 
er det bestemte grupper af ældre, er det særligt mænd eller kvinder, i forvejen udsatte ældre. 
Hvad sker der, hvis der ikke findes en løsning på problemet, hvilke konsekvenser ser Ældrerådet. 
Hvordan kan problemet løses, og hvad kommer derudaf, at problemet løses. 
 
At have mange mærkesager er ikke et mål i sig selv, idet mange mærkesager kan vanskeliggøre 
rådets arbejde og fokus. Mærkesager er ikke statiske, men ændrer sig alt efter hvor rådets fokus er, 
og om mærkesagerne ”indfries”. 
 
Mærkesager kan ses som både et internt redskab, der skærper rådets fokus på at opnå nogle 
konkrete mål i arbejdet i Ældrerådet. Desuden kan mærkesager ses som et eksternt redskab der 
giver synlighed udadtil i forhold til at omverdenen ved hvilke områder, som rådet har særskilt 
fokus på – dette kan også øge rådets mulighed for samarbejde med andre parter om forholdet. 
Fordi et område eller problemstilling ikke er nedskrevet som en konkret mærkesag, er ikke 
ensbetydende med, at Ældrerådet ikke kan arbejde med det konkrete område, men alene udtryk 
for en strategisk overvejelse. 
 
Udvalget drøftede på sidste udvalgsmøde punktet og nævnte bl.a. følgende områder, som 
relevante: 

• Værdighed på plejehjem (ny mærkesag)  

• Bedre og mere systematisk inddragelse af beboere og pårørende/Øget beboer- og 
pårørendeindflydelse (ny mærkesag)  

• Høj kvalitet i de rehabiliterende indsatser til borgere (ny mærkesag)  

• Sikre klippekortsordningen (ny mærkesag)  

• Bedre læge- og sygeplejedækning på midlertidige døgnophold (tidl. mærkesag)  

• Flerfaglighed på plejehjemmene, herunder ansættelse af pædagoger, terapeuter og 
sygeplejersker (tidl. mærkesag)  

• Flere demenspladser på plejehjemmene (tidl. mærkesag)  
 

INDSTILLING 

1.  at udvalget arbejder videre med forslag til Ældrerådets mærkesager.  
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BILAG 
Det tidligere Ældreråds mærkesager (2020) 
Notat om antal sygeplejersker på plejehjem 
 
BESLUTNING 
Udvalget besluttede foreløbigt at arbejde videre med følgende mærkesager 

• Værdighed på plejehjem 

• Bedre og mere systematisk inddragelse af beboere og pårørende/Øget beboer- og 
pårørendeindflydelse 

• Bedre udbytte for borgere i kommunens rehabiliterende indsatser 

• Sikre kendskab til Københavns Kommunes klippekortsordning samt benyttelse heraf 
 

Derudover vendte udvalget, at Gladsaxe Kommune har ansat en læge på deres 
rehabiliteringscenter, og at forvaltningen bl.a. kan lade sig inspirere af dette og/eller undersøge 
ordningen nærmere. 
 
Udvalget spurgte derudover ind til, hvordan det forholder sig med sygeplejedækning i 
Københavns Kommune. Sekretariatet orienterede om et notat fra 2018, som er vedlagt som bilag. 
 
I forhold til flerfaglighed på alle plejehjem, herunder ansættelse af pædagoger, terapeuter og 
sygeplejersker (tidl. mærkesag) besluttede udvalget, at gemme denne, og fx have fokus på 
medarbejdersammensætningen, når Ældrerådet er på besøg på plejehjem. 
 
Lise Helweg orienterede derudover udvalget om vigtigheden af god mundhygiejne og projektet 
Shared Oral Care, hvor tandlæger underviser/sidemandsoplærer medarbejderne på 
plejehjemmene, og at projektet bl.a. på Ældrerådets foranledning er blevet en fast del af driften. 
Udvalget besluttede derudover, at fokus på arbejdet med mundhygiejne kan tage op som en del af 
tilsynskonceptet, som årligt kommer i høring i Ældrerådet. Kirsten Nissen foreslog derudover, at 
Ældrerådet ved lejlighed får et oplæg af Københavns Kommunes overtandlæge i 
Omsorgstandpleje ift., hvordan man konkret arbejder med området. 
 

9. Orientering om relevante tilsyn 
v/Hanne Simonsen (orienteringspunkt) 
 

 
BAGGRUND 
Tilsynsgruppen orienterer udvalget om eventuelle relevante tilsyn og arbejdet i gruppen m.v. 
 
BESLUTNING 
Hanne Simonsen oplyste udvalget om, at der er fem tilsynsrapport i høring, som der vil blive 
orienteret om næste gang, og at tilsynshøringerne fremadrettet offentliggøres på Ældrerådets 
hjemmeside. 
 

10. Orientering om forslag til folketingsbeslutning om plejehjemsbestyrelser og 
styrket bruger- og pårørendeinddragelse 

v/Lisbeth Sølver og Lone Skov Valentin Al Awssi (orienteringspunkt) 
 

INDSTILLING 

1.  at udvalget tager orienteringen til efterretning.  
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BAGGRUND 
Lisbeth Sølver og Lone Skov Valentin Al Awssi orienterer udvalget om beslutningsforslaget om 
plejehjemsbestyrelser og styrket bruger- og pårørendeinddragelse, som blev fremsat den 21. 
januar 2021. Forslaget blev forkastet i forbindelse med anden behandlingen den 27. maj 2021. 
 
Udvalget kan i den sammenhæng drøfte, hvordan man i kommunal sammenhæng kan arbejde for 
styrket beboer- og pårørendeinddragelse på ældreområdet. 
 
BESLUTNING 
Udvalget tog orienteringen til efterretning, idet det blev nævnt at Lisbeth Sølver og Lone Skov 
Valentin Al Awssi arbejder videre med forslag til, hvordan man kan understøtte bedre pårørende- 
og beboerindflydelse på plejehjem. 
 

11. Orientering om Regionsældreråd Hovedstaden 
v/Lisbeth Sølver og Lise Helweg (orienteringspunkt) 
 

 
BAGGRUND 
Lisbeth Sølver og Lise Helweg orienterer udvalget om møde i Regionsældreråd Hovedstadens 
Forretningsudvalg den 17. maj 2021. 
 
BILAG 
Referat af møde i Regionsældreråd Hovedstaden den 17. maj 2021 
 
BESLUTNING 
Udvalget tog orienteringen til efterretning. 
 

12. Valg til Regionsældreråd Hovedstaden repræsentantskab 
v/Hanne Simonsen (beslutningspunkt) 
 

 
BAGGRUND 
Efter sammenlægningen af Ældrerådets Sundheds- og Omsorgsudvalg skal udvalget udpege ti 
medlemmer til Regionsældreråd Hovedstadens repræsentantskab. 
 
BESLUTNING 
Udvalget besluttede at udskyde punktet til næste udvalgsmøde. 
 

INDSTILLING 

1.  at udvalget tager orienteringen til efterretning.  

INDSTILLING 

1. at udvalget tager orienteringen til efterretning. 

INDSTILLING 

1.  at udvalget udpeger medlemmer til Regionsældreråd Hovedstaden repræsentantskab.  
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13. Status for nedsatte arbejdsgrupper 
v/Leif Andreasen (beslutningspunkt) 
 

 
BESLUTNING 
Leif Andreasen foreslog, at man havde fast dagsordenspunkt, hvor grupperne oplyser, hvad der er 
sket på områderne siden det forrige udvalgsmøde. 

• Principper for fremtidens plejehjem 

• Pårørende- og beboerindflydelse på plejehjem 

• Demensvenligt Vanløse 

• Tilsynsgruppen 
 

Leif Andreasen oplyste, at man er velkommen til at skrive til ham eller sekretariatet, hvis man 
ønsker at sidde i en arbejdsgruppe vedrørende klippekortet. 
 

14. Næste udvalgsmøde 
v/Hanne Simonsen og Leif Andreasen (beslutningspunkt) 
 

 
BAGGRUND 
Formandskabet har bedt om at næste udvalgsmøde rykkes til torsdag den 5. august 2021 kl. 10-15 i 
stedet for den 12. august 2021.’ 
 
Margit Schrøder har foreslået organisering af hjemmeplejen samt forsøg med Buurtzorg-
modellen som relevant emne for Sundheds- og Omsorgsudvalget at tage op. 
 
BESLUTNING 
Udvalget godkendte, at udvalgsmødet rykkes til den 5. august 2021 kl. 10-15. 
Sekretariatet oplyste, at Sundheds- og Omsorgsforvaltningen deltager på mødet i Ældrerådet den 
25. august 2021 med henblik på at fortælle nærmere om forsøget med Buurtzorg-modellen, også 
kaldet ’Slip hjemmeplejen fri’. 
 

15. Eventuelt 
Udvalget drøftede, hvorvidt det giver mening at uddanne plejehjemspersonale som podere. 

INDSTILLING 

1.  at udvalget tager orienteringen til efterretning.  

INDSTILLING 

1.  at udvalget drøfter dagsorden for næste udvalgsmøde.  


